



7-3-1941

## Evidentiary Document: NOKW 3453

International Military Tribunal

[How does access to this work benefit you? Let us know!](#)

Follow this and additional works at: <https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts>

---

### Recommended Citation

International Military Tribunal. "Evidentiary Document: NOKW 3453" (1941). *Nuremberg Transcripts*. 117.  
<https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts/117>

This Court Document is brought to you for free and open access by the Elwyn B. Robinson Department of Special Collections at UND Scholarly Commons. It has been accepted for inclusion in Nuremberg Transcripts by an authorized administrator of UND Scholarly Commons. For more information, please contact [und.common@library.und.edu](mailto:und.common@library.und.edu).

OFFICE OF CHIEF OF COUNSEL FOR WAR CRIMES  
TRANSLATIONS OF EXCERPTS OF DOC. NO. TOK. 3453

(page 1 of original)

(stamp:) Top Secret

Army Headquarters, 3 July 1941  
AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence  
Officer, No. 69/41 Top Secret

(stamp:) Draft

To Hq XXX AK (handwritten:) 1st copy

In order to secure important captured political material and in order to round up (ERFASSUNG) politically unreliable elements in Belzy, a Sonderkommando of the Security Police (motorized), consisting of 50 executive officials in addition to auxiliary personnel, will be attached to XXX AK.

With regard to the march, billets, and rations, the Sonderkommando will be subordinate to the AK.

The Sonderkommando performs its work by order of the Chief of the Security Police and at its own responsibility. It will report all the measures it takes to AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer through the Ic of the XXX AK.

All military booty is to be brought right away to AOK 11, Ic/Counter Intelligence Officer, sphere D, via the Ic of XXX AK. It is to be seen to that the captured political material is taken to the rear by the Sonderkommando in collaboration with the Einsatzgruppe in the Rear Area of the Army Group.

The Sonderkommando will report to the Ic of XXX AK in Stanca north of Jassy in the course of 4 July 1941.

The route of march will be: Piatra Neamt, Roman, Targul Frumos, Jassy, Stanca.

For the AOK

The Chief of Staff

For information to; (initial:) R(auck) (initials:) Ric(son  
(signature:) Weehler

Einsatzgruppe of the Security Police  
(at the same time for the Sonderkommando  
and the Liaison Officer attached  
to AOK 11) 3 copies

Ia

Ic

O.Qu.

Counter Intelligence Officer (draft)

(page 2 of original)

Einsatzgruppe of D of the Security Police  
SS-Standartenfuhrer Ohlendorf  
presently at Piatra Neamt

Liaison Officer of Einsatzgruppe D of the Security Police  
attached to AOK 11 - Ic/Counter Intelligence Officer  
SS-Sturmbannfuhrer Gmeiner

<u>Einsatzkommando</u> <u>Xa</u>	<u>Einsatzkommando</u> <u>Xb</u>	<u>Einsatzkommando</u> <u>XIa</u>	<u>Einsatzkommando</u> <u>XIb</u>	<u>Einsatzkdo.</u> <u>XII</u>
SS-Sturmbann- fuhrer Seetzen	SS-Sturmbann- fuhrer Persterer	SS-Sturmbann- fuhrer Zapp	SS-Hauptsturm- fuhrer Unglaub	SS-Sturm- bannfuhrer Nosske
XXX AK	3rd Rumanian Army	4th Rumanian Army	presently at Piatra Neamt	presently at Piatra Neamt

initials, 9 July 1941

(page 3 of original)

C O P Y

The Commander of the Security Police and SD  
Einsatzgruppe D with Army Group South  
- Einsatzkommando 10b - Czernowitz, 9 July 1941

To

Ic of Army Group South  
through channels

Kommando 10 b reached Czernowitz on Sunday, 6 July 1941, at 1815 hrs, after an advance detachment had already established the first contact on the day before with the Rumanian authorities in town and had procured billets. Immediately upon arrival contact was established with the competent commander - Major Dluschanski of the Gendarmes - as well as with other Rumanian headquarters present in the town, and the combing of the town for political suspects was started.

On the basis of available wanted lists and newly compiled records, on the 7th of this month the arrest of Jews and Communists began. On the 8th of this month a large - scale operation was conducted in the course of which it was possible to catch all the leading Jewish elements with only a few exceptions. On the following day about 100 Jewish Communists were shot by the Kommando. Counting also the executions of Jews carried out by the Rumanian armed forces and Police, a total of over 500 Jews were shot in the course of the 8th and 9th of this month. A detachment was sent to Hodin to screen that place.

(page 3 of original cont'd)

A report has not yet been received about this.

Certified True Copy:  
(signature:) Riesen  
M a j o r

The Commander of Einsatzkommando 10 b  
(signed:) Signature  
SS-Sturmbannfuhrer

(page 4 of original)  
(stamp:) Draft  
(draft:) Top Secret

AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer  
No. 92/41 Top Secret

Army Headquarters, 14 July 41

12 copies --  
12 th copy

To

Einsatzgruppe D of the Security Police

1.) After it has carried out its assignments in Czernowitz, Sonderkommando 10 b will return to the Einsatzgruppe in about 3 - 4 days.

It will be billeted in Czernowitz.

2.) Einsatzkommando 10 a will continue to be subordinated to XXX AK for the march, billets, and rations. After it has carried out its assignments in Belzy, it will be at the disposal of AOK 11, from which it will receive instructions in time for further commitment.

3.) Einsatzkommando 11a is subordinated to LIV AK in accordance with AOK 11, Ic/Counter Intelligence Officer No. 91/41, Top Secret, dated 13 July 1941, for the march, billets and rations in order to carry out its assignments in Kischinow.

4.) Einsatzgruppe D of the Security Police, except for the Sonderkommando in action, will continue to be subordinated in Piatra Neamt to AOK 11 for the march, billets, and rations, until further notice.

In accordance with information received from Army Group South, it is not intended to employ Einsatzgruppe D in the Army area.

The report on the measures taken by the Einsatzkommando in Belzy has not been received yet.

Certified Correct:  
(signature:) Riesen  
M a j o r

For the AOK  
The Chief of Staff  
signed on the draft:  
Weehler

TRANSLATION OF EXCERPTS OF doc.NO. NOKW 3453  
(cont'd)

(page 4 of original continued)

For information to:

Sonderkommando	10a	2nd copy	
"	"	10b	3rd copy
"	"	11a	4th copy
Liaison Officer of the Security Police			5th copy
DVK 1			6th copy
XXX AK			7th copy
LIV AK			8th copy
Army Group South			9th copy
Ia			10th copy
O.Qu.			11th copy
Counter Intelligence Officer (draft)			12th copy

(page 6 of original)

(stamp:)

AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer  
23 July 1941

No. - - - - (initials)  
Enclosures: - - Ries(en)

AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer      Army Headquarters,  
22 July 1941

To

Einsatzgruppe D

1.) Einsatzgruppe D except Sonderkommando 11a and 10a is to be moved from Piatra Neamt to Jasi.

Billets will be furnished by the Post Commander of Jasi.

The Einsatzgruppe will continue to be subordinated to AOK 11 for billets on the march and for rations.

2.) Sonderkommando 11b will be employed in the area of the 2nd Rumanian Army with the task to carry out assignments of a political nature and to confiscate captured political material, in accordance with instructions given by the Chief of the Security Police, in Ismail, Rony, Bolgrad, Akkerman, and Odessa. The advance detachment is instructed to collaborate with the Rumanian military headquarters which are in Southern Bessarabia.

For the AOK  
The Chief of Staff (initial:) R(auck)  
Signature:) Weehler

For information to:

O.Qu.  
Counter Intelligence Officer  
Liaison Officer/Einsatzkommando  
DVK 2

TRANSLATION OF EXCERPTS OF DOC. NO. NOK. 3453  
(cont'd)

(page 9 of original)

(stamp:) Draft  
( " ) Secret

AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer  
(Counter Intelligence III) No. /41 secret

Army Headquarters, 7 August 1941

Subject: Cleaning up the Combat Area

To  
Einsatzgruppe D

The Einsatzkommandos which are employed have to look after security in the combat area behind the combat troops from the counter intelligence point of view in addition to the tasks given to them so far.

Task:

In order to prevent partisan groups being formed, the entire rear of the combat area is to be combed through to round up escaped Russians in uniform and civilian clothing, whereby it is to be specially noted that many Russians are wrongly stating that they are Ukrainians. All persons who are not able to establish their identity in an indisputable manner are to be arrested. Russians who are caught disguised in civilian clothing are to be handed over to the nearest Prisoner Collection Center; all arms found will be turned over to the Collecting Point for Captured Material, resp. to troop units (otherwise they will be made unserviceable.)

The commissariats of the Secret Field Police assigned to Hq's XI AK, XXX AK, LIV AK, and DVK 2, have received the same order; it will be expedient to establish contact with them.

For the AOK  
(initial:) R(wack) The Chief of Staff (initial:)  
Rie (sen)  
(signature:) Woehler

For information to:

Hq XI AK, Ic  
Hq XXX AK, Ic  
Hq LIV AK, Ic  
DVK 1  
DVK 2  
O.Qu.  
Ic  
Army Group South, Ic /Counter Intelligence Officer  
Counter Intelligence Officer (draft)



TRANSLATION OF EXCERPTS OF DOC. NO. NOVA 3453  
(cont'd)

(page 11 of original cont'd)

(stamp:) AOK 11, Ic/Counter Intelligence  
Officer

20 September 1941

No. ...

Enclosures: ...

(initials)

To AOK 11

W(ohler) 20 September

(handwritten:) To the Counter Intelligence Officer to  
take action. 29 Sept. R(auck)

Subject: State Property.

File: Conference between the Chief of Staff and Standartenfuhrer  
Ohlendorf on 11 September 1941.

Enclosures: - 1 -

Enclosed is submitted the report from the Kommando of Einsatz-  
gruppe D employed in Askania Novo for your information.

(signature:) Ohlendorf  
SS-Standartenfuhrer

(handwritten:)  
to the files Rie (sen)

(page 13 of original)

(stamp:) Draft

AOK 11, Section Ic/Counter Intelligence Officer      Army Headquarters,  
(Counter Intelligence III)                              6 October 1941

Subject: Measures taken by the Einsatzkommando with the 22nd Infantry  
Division.

To  
Einsatzgruppe D

The Einsatzkommando of the Security Police with the 22nd In-  
fantry Division is in the combat area of the Division. It is  
expected that all measures, in the town of Genitschek, especially  
public executions, setting up and arming the Ukrainian Home Guard,  
etc., will only be taken after previous agreement with the Ic  
of the Division.

For the AOK  
The Chief of Staff

(initial :) Rie(sen)

By order

(initial:) R(auck)

Major, GSC

(page 13 of original cont'd)

For information to:  
Ic - 22nd Infantry Division

(handwritten:) SD

(page 14 of original)

Sonderkommando 10a

In the field, 8 October 1941

Official Statement

Being the commander of the patrol sent to Genitschesk, I carried out executions there on 2 and 4 October 1941. The executions occurred outside the village, about 500 - 800 meters away from the last house. No civilian saw the executions; only a few German soldiers of the Wehrmacht saw them from a distance of about 100 meters who did not go away in spite of being told so several times. On account of the small size of the patrol, which consisted only of a leader and three men, it was not possible to take steps against this lack of discipline shown by the soldiers and to keep them further away by placing guards.

Also all other executions I carried out have taken place in the manner ordered by Einsatzgruppe D.

(signature:) Spiekermann  
SS -Untersturmfuehrer

(page 15 of original)

Sonderkommando 10a

In the field, 8 October 1941

On 2 and 4 October Sonderkommando 10a conducted executions about which the enclosed official statement made by SS-Untersturmfuehrer Spiekermann gives further details, accordingly, it cannot be said that member of my Kommando shot several persons in Genitschesk "in public in the center of the town". Sincemy Kommando has been in action, no executions were carried out in public unless it was exceptionally necessary in individual cases depending on the situation - to deter the population by shooting hostages, saboteurs and plunderers. It is requested to find out and report how this false report came about.

(signature)  
SS-Obersturmbannfuehrer

-----  
(handwritten:)

Counter Intelligence Officer  
22 nd Division  
with the request to state his point  
of view

R(auck) 13 October

(handwritten:)

To AOK 11 - via Ic/Counter Intel-  
ligence Officer for your infor-  
mation

as deputy

(signature) SS-Sturmbannfuehrer  
11 October 1941

TRANSLATION OF EXCERPTS OF DOC. NO. NOKW 3453  
(cont'd)

(page 16 of original)

IIIrd Battalion 65th Infantry Regiment  
Section Ic

Battalion Command Post,  
12 October 1941

Reference: 65th Infantry Regiment, Section Ic, dated 11 October 1941  
Subject: Measure taken by the Einsatzkommando in Genitschost

-1-

(initial) (stamp)  
65th Infantry Regiment  
Received: 12 October 1941  
Section: Ic  
No. Enclosures:

To

Regiment

The execution concerned did not take place in the center of G.-- which was not what had been reported - but on an open square directly at the edge of town (see sketch). The houses located at the edge of the town are partly inhabited by soldiers and partly by civilians, who involuntarily became witnesses. In addition, a battery is in position in the vicinity. Furthermore, there was supply traffic and evacuee traffic along the main road.

It was possible to follow all events from the office of the Battalion and to hear the meaning of those about to be shot. The morning after a pile of clothing was lying at the place which was surrounded by curious civilians and soldiers. Steps were at once taken to have these destroyed.

The trench in which the corpses were buried ought to be the best proof of where the execution took place.

(signature:)  
(page 17 of original) (handwritten:) Ic

The Representative of the  
Chief of the Security Police and SD  
with the Commander of the Rear Area  
of Army Group South

In the field, 12 January 1942  
(handwritten:) R  
/ 13 Ric(son)

- Sonderkommando 11b -

Order for Commitment

1.) By order of AOK 11 - O.Qu. - an operation will be swiftly carried out at 1100 hrs on 12 January 1942 to round up unreliable elements, partisans, saboteurs, any possible groups of the enemy,

TRANSLATION OF EXCERPTS OF DOC. NO. POKW 3453  
(cont'd)

(page 17 of original cont'd)

parachutists in civilian clothing, Jews, leading Communists, etc.

2.) AOK 11 - O.Qu. - has assigned the execution of the operation to Einsatzgruppe D, Sonderkommando 11b, of the Security Police and SD. The forces at the disposal of the Commander of the Town Defense, 2320 men, as well as 55 men from the Field Gendarmes and 20 men of the Secret Field Police will be placed at the disposal of Sonderkommando 11b.

3.) The Commander of Sonderkommando 11b, SS-Sturmabfuhrer Dr. Brauno, will be in charge of the operation. The command center will be at the Ortskommandantur.

-----  
(page 20 of original)  
-----

The Commander of Sonderkommando 11b  
(signature:) Dr. Brauno  
SS-Sturmabfuhrer

Distribution:

AOK 11 - O.Qu.	2
Einsatzgruppe D	1
Commander of the Town Defense	7
Ortskommandant	1
Ic/Counter Intelligence Officer	1
Commander of the Army Rear Area (Korueck)	1
Secret Field Police	1
Field Gendarmes	1
	-----
	15

CERTIFICATE OF TRANSLATION

I, Ralph Newman, AGO D 153 569, hereby certify that I am thoroughly conversant with the English and German languages and that the above is a true and correct translation of Document No. POKW 3453

(signature:) Ralph Newman  
AGO D 153 569

(Seite 1 des Originals)

(Stempel:) Geheime Kommandosache  
" Entwurf

Armeeoberkommando 11  
Abt. Ic/AO Nr. 69/41 G.Kdos.

A.H.Qu., den 3.7.1941

An

Gen.Kdo.XXX.A.K.

(handschr.) s.Ausf.)

Zur Sicherstellung wichtigen politischen Beutematerials und zur Erfassung politisch unzuverlaessiger Elemente in Belzy wird dem XXX.A.K. ein Sonderkommando der Sicherheitspolizei (mot.) in Staerke von 50 Exekutiv Beamten zuzgl. Hilfsdienste zugeteilt. Fuer Marsch, Unterkunft und Verpflegung wird das Sonderkommando dem Gen.Kdo. unterstellt.

Das Sonderkommando arbeitet im auftrage des Chefs der Sicherheitspolizei und in eigener Verantwortung. Alle getroffenen Massnahmen meldet es laufend an AOK 11, Abt. Ic/AO ueber XXX.A.K., Ic. dem AOK 11, Ic/AO, Sachgebiet D zuzufuehren. Fuer Rueckfuehrung des politischen Beutematerials durch das Sonderkommando in Verbindung mit der Einsatzgruppe im rueckwaertigen Heeresgebiet ist Sorge zu tragen.

Meldung des Sonderkommandos beim XXX.A.K. Ic in Stanca noerdl. Jassy im Laufe des 4.7.41.

Marschweg Biatra Neamt, Roman, Tarzul Frumos, Jassy, Stanca.

Fuer das Armeeoberkommando  
(Handzeichen) Der Chef des Generalstabes: (Handzeichen)  
gez. W o e h l e r

Wachrichtlich:

Einsatzgruppe der Sicherheitspolizei  
(zuzgl. fuer Sonderkommando und V.O. beim  
AOK 11) 3 x

Ia  
Ic  
O.Qu.  
A.O. (Entw.)

(Seite 2 des Originals)

Einsatzgruppe D der Sicherheits-Polizei  
SS-Standartenfuhrer Oglendorf  
z.Zt. Piatra Neamt

V.O. der Einsatzgruppe D der Sicherheitspolizei  
b. ACK 11 - Ic/A.O. -  
SS-Sturmabfuhrer Gmeiner

<u>Einsatzkommando</u>	<u>Einsatzkommando</u>	<u>Einsatzkommando</u>	<u>Einsatzkommando</u>	<u>Einsatzkdo.</u>
<u>X a</u>	<u>X b</u>	<u>XIa</u>	<u>XIb</u>	<u>XII</u>
SS-Sturmabf.	SS-Sturmabf.	SS-Sturmabf.	SS-H.Sturmabf.	SS-Sturmabf.
Sectzen	Forstner	Zopp	Unalaube	Nosko
XXX.A.K.	3.Rum.Arm.	4.Rum.Arm.	z.Zt.Piatra Neamt	z.Zt. Piatra Neamt

(Seite 3 des Originals)

Der Befehlshaber der Sicherheitspolizei  
und des S.D.  
Einsatzgruppe D bei der  
Heeresgruppe S u e d  
Einsatzkommando 10 b

Czernowitz, den 9.Juli 1941

An  
Ic der Heeresgruppe Sued.  
a.d.D.

Das Kommando 10 b erreichte am Sonntag, dem 6.Juli 1941, Czernowitz um 18.15 Uhr, nachdem bereits eine Vorausabteilung am Tage zuvor in der Stadt die ersten Verbindungen zu rum.Stellen hergestellt und fuer Quartier gesorgt hatte. Sofort nach Ankunft wurde mit dem zustaendigen Kommandanten - Gendarmeriemajor D l u s c h a n s k i - sowie mit den anderen hier anwesenden rum.Stellen Verbindung aufgenommen und mit der Ueberholung der Stadt begonnen - politisch verdaechtige Elemente -. Nach den vorhandenen Fahndungslisten und neu zusammengestellten Aufzeichnungen, begann am 7.ds.Mts. die Verhaftung der Kommunisten und Juden. Am 8.d.Mts. wurde eine Grossektion durchgefuehrt, in dessen Verlaufe die juedische Fuehrungsgeschicht ziemlich lueckenlos zusammengefangen werden konnte. Am folgenden Tage wurden ca. 100 juedische Kommunisten vom Kommando erschossen. Zusammen mit den Judenhinrichtungen durch die rum.Wehrmacht und Polizei sind insgesamt mehr als 500 Juden im Laufe des 8. und 9. d. Mts. erschossen worden. Ein Kommando wurde zur Ueberholung nach Hodin geschickt. Bericht liegt noch nicht vor.

F.d.R.d.A.  
gez. Unterschrift  
M a j o r

Der Fuehrer des EK. 10 b  
gez. Unterschrift  
SS - Sturmabfuhrer

(Seite 4 des Originals)

Armeeoberkommando 11.  
Abt. Ic/AO Nr. 92/41 g.Kdos.

A.H.Qu, den 14.7.1941

(Stempel:) Geheime Kommandosache  
E n t w u r f  
12 Ausfertigungen  
12. Ausfertigung

An die  
Einsatzgruppe D  
Der Sicherheitspolizei.

1.) Das Sonderkommando 10 b tritt nach Durchführung seiner Aufgaben in Czernowitz in etwa 3 - 4 Tagen zur Einsatzgruppe zurück.

Es bezieht Unterkunft in Czernowitz.

2.) Das Einsatzkommando 10 a bleibt XXX.A.K. fuer Marsch, Unterkunft und Verpflegung weiterhin unterstellt. Es steht nach Durchführung seiner Aufgaben in Belzy zur Verfügung des A.O.K.11 und erhaelt von ihm zeitgerecht fuer weiteren Einsatz Weisung.

3.) Das Einsatzkommando 11a ist dem A.O.K.11, Ic/AO Nr. 91/41 g.Kdos. vom 13.7.41 fuer Marsch, Unterkunft und Verpflegung zur Erledigung seiner Aufgaben in Kischinew dem LIV.A.K. unterstellt.

4.) Einsatzgruppe D der Sicherheitspolizei ohne eingesetzte Sonderkommandos bleibt bis auf Abruf in Piatra Neamt A.O.K.11 fuer Marsch, Unterkunft und Verpflegung unterstellt.

Nach Mitteilung H.Gru.Sued ist es nicht beabsichtigt, die Einsatzgruppe D im Armeebereich einzusetzen.

Die Meldung ueber die getroffenen Massnahmen des Einsatzkommandos Belzy stehen noch aus.

F.d.R.  
gez. Unterschrift  
M a j o r  
Nachrichtlich:

S.Kdo.10a	2. Ausf.
" 10b	3. "
" 11a	4. "

Fuer das Armeeoberkommando  
Der Chef des Generalstabes  
Im Entwurf gez.:  
W o e h l e r

(Seite 4 des Originals Forts.)

	V.O.Sich.Pol.	5.	Ausf.	M a j o r
	DVK 1	6.	"	
	XXX.A.K.	7.	"	
	LIV.A.K.	8.	"	
7	H.Gru.Sued	9.	"	
	Ia	10.	"	
	O.Qu.	11.	"	
	A.O.(Entw.)	12.	"	

(Seite 6 des Originals)

Armeeoberkommando 11  
Abt.Ic/A.O. - - - - -

A.H.Qu., den 22. Juli 1941

(Stempel:) A.O.K.11 Abt.Ic/A.O.  
23 Juli 1941  
(Handzeichen)

An  
Einsatzgruppe D.

1.) Einsatzgruppe D, ohne Sonderkommando 11.a und 10a, ist von Piatra Neamt nach Jasi zu verlegen. Quartierzuweisung durch Standortkommandantur Jasi. Die Einsatzgruppe bleibt fuer Marschunterkunft und Verpflegung A.O.K.11 unterstellt.

2.) Sonderkommando 11b wird im Raume rum.A.O.K.2 eingesetzt mit der Aufgabe, nach Weisungen des Chefs der Sicherheitspolizei in Ismail, Rony, Bolgrad, Akkormen und Odessa Auftraege politischer Art und Beschlagnahme politischen Buetematerials durchzufuehren. Das Vorauskommando wird auf Zusammenarbeit mit den in Suedbessarabien eingesetzten rum. militaerischen Kommandostellen angewiesen.

Fuer das Armeeoberkommando  
Der Chef des Generalstabes : (Handzeichen)  
gez. W o e h l e r

Nachrichtlich:  
O.Qu.  
A.O.  
V.O./Einsatzkommando  
DVK 2

(Seite 9 des Originals)

(Stempel:) E n t w u r f  
G e h e i m

Armeeoberkommando 11  
Abt.Ic/A.O. (Abw.III)Nr. /41 geh.  
--+

A.H.Qu., den 7.8.1941

(Seite 9 des Originals Forts.)

Betr.: Sauberung des Gefechtsgebietes.

An  
Einsatzgruppe D

Die eingesetzten Einsatzkommandos haben neben den bisherigen Aufgaben die abwehrmaessige Sicherung des Gefechtsgebietes hinter der kaempfenden Truppe auszuueben.

Aufgabe:

Zur Verhinderung der Bildung von Partisanengruppen ist das gesamte rueckwaertige Gefechtsgebiet nach gefluechteten Russen in Uniform und Zivil durchzukaemmen, wobei insbesondere zu beaechten ist, dass viele Russen sich zu Unrecht als Ukrainer ausgeben. Alle angetroffenen Personen, die sich nicht einwandfrei ausweisen koennen, sind festzunehmen. Ablieferung aufgegriffener, in Zivil verkleideter Russen bei den naechsten Gefangenensammelstellen, aufgefundener Waffen bei Beutesammelstellen bzw. Truppenteilen (andernfalls Unbrauchbarmachung)

Die den Gen.Kdos. XI. XXX., LIV. A.K. und D.V.K. 2 zugeordneten Kommissariate der Geheimen Feldpolizei haben denselben Befehl erhalten; Verbindungsaufnahme mit diesen ist zweckmaessig.

Fuer das Armeeeoberkommando  
(Handzeichen:) Der Chef des Generalstabes (Handzeichen)  
gez. W o e h l e r

Nachrichtlich:

Gen.Kdo.XI.A.K. Ic  
Gen.Kdo.XXX.A.K. Ic  
Gen.Kdo.LIV.A.K. Ic  
D.V.K. 1  
D.V.K. 2  
O.Qu.  
Ic  
Hoeresgruppe Sued, Ic/A.O.  
A.O. (Entwurf).

(Seite 10 des Originals)

Sonderkommando 10 a

O.U., den 29.8.1941

A.O.K.11 Abt. Ic/A.O.  
25. Sept. 1941  
(Handzeichen)

A.O.K.11  
23. Sept. 1941  
Nr. -- Ic/A.O.  
Anl.:-

In das

O.A.K.11

Betrifft: Verhaftung der angeblichen politischen Kommissarin  
S u b e n k o (nicht Deubenko)  
Vorgang: Schreiben der 17. Division vom 24.8.41. Abt. Ic Az. III/4

Die S u b e n k o wurde am 26.8.41 vom Armeepferdelazarett  
512 zum Kommando 10 a zwecks weiterer Befragung uoberfuehrt

Die Ermittlungen des Kommandos ergaben, dass S. von 1933 bis  
1938 Mitglied des Dorfrates in Speyer gewesen ist und als solche  
sich aktiv an der Entkulakisierung der Bauern in Speyer betaetigt  
hat. Sie hat ferner die Verschlekkung etlicher Bauern obiger Ort-  
schaft mit erwirkt.

1938 besuchte sie die Schule fuer Vorsitz-ende der Dorfrate  
in Odeasa und wurde nach Abschluss dieser Schule in Katharinental  
als Vorsitzende des Dorfrates eingesetzt. Auch in dieser Ortschaft  
hat sie besonders die deutsche Bevoelkerung schikaniert.

Noch im Jahre 1940 ist die S. der kommunistischen Partei bei-  
getreten und gilt als ueberzeugte Kommunistin, die an fuehrender  
Stelle stand. Ihre beiden Toechter gehoerten ebenfalls dem Komsomol  
an.

Frau Valentine S u b e n k o wurde daher am 27.8.41 in  
Speyer vom Kommando 10 a erschossen.

(handschriftl. :) gez. Unterschrift  
SS-Obersturmbannfuehrer  
z.d.A. (Handzeichen)

(Seite 11 des Originals)

Der Beauftragte des Chefs der  
Sicherheitspolizei und SD beim  
Oberbefehlshaber des rueckwaertigen  
Heeresgebietes Bued  
= Einsatzgruppe D =

(Stempel:)  
AOK. 11 Abt. Ic/A.O.  
20. September 41  
Nr.  
Anlg.:  
O.U., den 19.9.1941

An das

Armeeoberkommando 11

(handschriftlich:)  
unleserliche Handzeichen

(Seite 11 des Originals Forts.)

Betrifft: Staatsgut.  
Vorgang: Unterredung Chef des Stabes mit Standartenfuhrer Ohlendorf  
am 11.9.1941.  
Anlage: -1-

In der Anlage wird die Meldung des in Askania Novo eingesetzten Kommandos der Einsatzgruppe D mit der Bitte um Kenntnisnahme ueberreicht.

gez. Unterschrift  
SS-Standartenfuhrer

(handschriftlich:  
z. d. A. (Handzeichen)

(Seite 13 des Originals)

Armeeoberkommando 11  
Az.: Abt. Ic/A.O. (Abw. III) (Stempel) Entwurf  
A.H.Qu., den 6. Oktober 1941

Betr.: Massnahmen des Einsatzkommando bei der  
22. Inf. Division.

An die  
Einsatzgruppe D.

Das Einsatzkommando der Sicherheits-Polizei bei der 22. Inf. Division befindet sich im Gefechtsgebiet der Division. Es muss erwartet werden, dass alle Massnahmen, insbesondere oeffentliche Executionen in der Stadt Genitschek, Aufstellung und Beweifnung eines ukrainischen Selbstschutzes usw., nach vorherigem Einvernehmen mit der Division, Ic, getroffen werden.

Fuer das Armeeoberkommando  
Der Chef des Generalstabes

W schriftlich:  
22. Inf. Div. - Ic.

I. A.  
gez. Unterschrift  
Major

(handschriftlich:) SD

(Seite 14 des Originals)

Sonderkommando 10a

O.U., den 8. Oktober 1941  
Dienstliche Aeusserung.

Als Fuhrer der Streife nach Genitschek habe ich dort am 2. und 4.X.41 Erschiessungen durchgefuehrt. Die Executionen fanden ausserhalb des Ortes, etwa 500 - 800 m vom letzten Haus entfernt statt. Den Erschiessungen hat kein Zivilist beiwohnt; nur aus einer Entfernung von etwa 100 m einige deutsche Wehrmachtsangehoerigen, die sich trotz mehrfacher Aufforderung nicht entfernten. Gegen das disziplिनlose Verhalten der Soldaten vorzugehen und sie durch Aufstellung von Posten in weiterer Entfernung zu halten war angesichts der geringen Staerke der Streife,

(Seite 14 des Originals)  
Forts.

die nur aus einem Fuehrer und drei Mann bestand, nicht moeglich.

Auch sonst sind saemtliche Erschiessungen, die von mir durchgefuehrt worden sind, in der von der Einsatzgruppe D befohlenen Weise erfolgt.

gez. Unterschrift  
SS-Untersturmfuehrer

(Seite 15 des Originals)

Sonderkommando 10a.

O.U., den 8. Oktober 1941

Das Sonderkommando 10a hat am 2. und 4. Oktober Erschiessungen durchgefuehrt, ueber deren Hergang die beigefuegte dienstliche Ausserung des SS-Untersturmfuehrers Spiekermann naecheren Aufschluss gibt. Danach kann keine Rede davon sein, dass von Angehoerigen meines Kommandos in Genitschek "mitten in der Stadt vor aller Oeffentlichkeit" mehrere Personen erschossen worden seien.

Von meinem Kommando sind seit Beginn des Einsatzes ueberhaupt noch keine Executionen oeffentlich durchgefuehrt worden, wenn das nicht nach Lage der Sache zur Abschreckung der Bevoelkerung bei der Erschiessung von Geiseln, Saboteuren oder Fluendern im Einzelfall ausnahmeweise geboten war.

Es wird um Feststellung und Nachricht gebeten, wie die falsche Meldung entstanden ist.

gez. Unterschrift  
SS - Obersturmbannfuehrer

1. An Einsatzgruppe D m. 3 Durchschlaegen (handschr.) u. Se. 11.10.E.Gruppe
2. Voraus an SS-Sturmbannfuehrer Gemeiner, D
3. Abschrift an 22.Division. (handschriftl.) an AOK 11 - ueber I c

(handschriftl.):  
A.O. 22.Div.  
mit der Bitte um Stellungnahme.  
R. 13./10.

" mit der Bitte um Kenntnisaahme  
I.V.  
gez. H o b e r t  
SS Stbaf. 11.10.41

(Seite 16 des Originals)

III. / J.R.65  
Abt. Ic - - - -

BtIs., Gef.Stand, den 12.10.41

Bezug: J.R.65 Abt. Ic v. 11.10.41  
Betr.: Massnahme des Einsatzkommandos in Genitschesk.  
-1-

Dem

R e g i m e n t -

Die fragliche Execution fand nicht mitten in G. statt, was auch nicht gemeldet worden ist, sondern auf einem freien Platz unmittelbar am Stadtrand (siehe Skizze). Die am Stadtrand liegenden Hauser sind teils von Soldaten, teils von Zivilisten bewohnt, die ungewollt Zeuge wurden. Auch befindet sich in der Naehc eine Batteriestellung. Ferner herrschte auf der Hauptstrasse Versorgungsverkehr der Truppe und Verkehr von evakuierten Zivilpersonen.

Alle Vorgaenge waren vom BtIs. Geschaeftszimmer zu verfolgen, ebenfalls das Gewimmer der zu Erschiessenden zu hoeren. Ein Haufen Kleider lag am naechsten Morgen an der betreffenden Stelle, der von neugierigen Zivilisten und Soldaten umstellt war. Die Vernichtung wurde sofort veranlasst.

Der Splittergraben, in dem die Leichen verscharrt wurden, duerfte den besten Beweis fuer den Ort der Exekution erbringen.

gez. Unterschrift.

(Seite 17 des Originals)

Beauftragte des Chefs der O.U., den 12.1.1942  
Sicherheitspolizei und des SD  
beim Befehlshaber des ruckwaertigen (handschriftlich:)  
Heeresgebietes Sued Ic  
Sonderkommando 11/b. R / 13. Ru.

E i n s a t z b e f e h l

- 1.) Auf Befehl des A.O.K.11 - O.-Qu - wird am 12.1.1942 um 11,00 Uhr schlagartig eine Aktion zur Erfassung un-zuverlaessiger Elemente, Partisanen, Saboteure, evtl. Feindgruppen, Fallschirmspringer in Zivil, Juden, fuehrenden Kommunisten usw.) durchgefuehrt.
- 2.) A.O.K.11 - Q.Qu. hat die Einsatzgruppe - D - Sonderkommando 11/b. - der Sicherheitspolizei und des SD mit der Durchfuehrung

(Seite 17 des Originals Forts.)

- 3.) Die Fuehrung der Aktion hat der Fuehrer des Skd. 11/b, SS-  
Sturmabfuhrer Dr. Braune. Die Befehlsstelle befindet sich in  
der Ortskommandantur.

-----  
(Seite 20 des Originals)  
-----

Der Fuehrer des Sonderkommandos 11/b  
gez. Dr. Braune  
SS - Sturmabfuhrer

Verteiler:	AOK. 11 - O.-Qu --	2
	Einsatzgruppe -- D --	1
	Stadtverteidigungskom- mandant	7
	Ortskommandant	1
	I c/ O	1
	Korueck	1
	GFP.	1
	Feldgendarmerie	1
		-----
		15

A CERTIFIED TRUE COPY